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معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در گفت و گو با »ایران« :

با توسعه اینترنت 5G و فیبر نوری
 طی ماه های آینده کاربران بهبود محسوسی در کیفیت اینترنت تجربه می کنند

اینترنت باکیفیت در راه است
 دولت چهاردهم از زمان آغاز 

به کار، وعده هایی برای افزایش 
سرعت و کیفیت اینترنت داده 

است اما مردم هنوز از کندی 
اینترنت گلایه مندند و می خواهند 

دلیل اصلی آن را بدانند. از نظر 
شما دلیل اصلی این موضوع 

چیست؟
گلایـــه کاربـــران از کیفیـــت اینترنـــت، 
موضوعـــی دائمـــی اســـت که همیشـــه 
وجود داشته و در مقاطع مختلف شدت 
و ضعـــف دارد. دلیـــل آن هـــم روند روبه 
رشـــد نیـــاز کاربران بـــه فضـــای مجازی 
و حـــوزه ارتباطـــات و افزایـــش دائمـــی 
میـــزان مصـــرف دیتای کاربران اســـت و 
البتـــه در دنیـــا هـــم همین رونـــد وجود 
دارد. امـــا نکتـــه مهـــم، توســـعه بهنگام 
زیرســـاخت های شـــبکه ارتباطی کشور 
بویژه در لایه دسترســـی اســـت. اگر این 
توسعه در زمان مناسب رخ ندهد، عملاً 
ســـرعت تقاضا از ســـرعت عرضـــه بالاتر 
می رود و در نتیجه، اینترنت بی کیفیت، 
گلایه کاربران را بیـــش از پیش به دنبال 
خواهـــد داشـــت. به عنـــوان مثـــال در 
برخـــی از ســـال ها، اپراتورهـــای ارتباطی 
درمجموع ســـالانه بیـــش از 2.5 میلیارد 
دلار صرف ســـرمایه گذاری برای توســـعه 
شـــبکه کردند ولـــی این عـــدد در ادامه، 
کاهش محسوسی داشـــته است. یعنی 
عدم ســـرمایه گذاری مناســـب توســـط 
اپراتورهـــای ارتباطی بـــه دلایل مختلف، 
باعث شـــده اســـت شـــبکه بـــه میزانی 
کـــه باید، توســـعه پیـــدا نکنـــد. در واقع 
اپراتورها تنها توانســـته اند در حد حفظ 
وضعیت موجود، ســـرمایه گذاری کنند 
و ایـــن بدان معناســـت که ظـــرف ثابت 
مانده اما مظروف یعنی مصرف و میزان 
تقاضای اســـتفاده از اینترنت و شـــبکه، 
دائـــم افزایـــش یافته اســـت بنابراین ما 
عمـــلاً از نقطـــه ناترازی در حـــوزه میزان 

مصـــرف و کیفیت هم گذشـــته ایم.
این ناترازی چگونه بر کیفیت 

اینترنت تأثیر می گذارد؟
وقتـــی زیرســـاخت  ثابـــت می مانـــد و 
تقاضـــای کاربـــران افزایـــش می یابـــد، 
ظرفیت شبکه پاســـخگوی نیاز کاربران 
نیســـت. اگـــر دائمـــاً میـــزان حجـــم 
 )Payload(و ترافیـــک مصرفـــی کاربـــر
افزایـــش یابـــد ولـــی زیرســـاخت ثابت 
Throughput یعنـــی  بمانـــد، عمـــلاً 
شـــاخص هایی مانند کیفیـــت اینترنت 
و ســـرعت دانلود کاهـــش می یابد و تنها 
راه حل این ناترازی هم توســـعه مناسب 
و به روزرسانی شبکه زیرساخت ارتباطی 

اپراتورها اســـت.
به طور کلی وزارت ارتباطات برای 

شناسایی و رفع مشکلات اینترنت 
و شبکه زیرساخت چه اقداماتی 
انجام داده و چه مشکلاتی احصا 

شده است؟
در ابتـــدای دولت چهاردهـــم مأموریتی 
در وزارت ارتباطـــات مبنـــی بـــر ارزیابـــی 
وضعیت شـــبکه و احصـــای چالش ها و 
راهکارهـــای آن تعریف شـــد و عـــلاوه بر 
برگزاری جلســـات فنی مداوم با مدیران 
فنـــی اپراتورهـــا، از گزارش هـــای مردمی 
ثبـــت شـــده در ســـامانه ۱۹5هـــم بهره 
گرفته ایم. در نهایت هم اولین مشکلی 
کـــه احصا شـــد، عـــدم توســـعه بهنگام 
زیرســـاخت های شـــبکه ارتباطی کشور 
بویـــژه در لایـــه دسترســـی یعنی بخش 
اپراتورهـــای ارتباطی بود. عـــلاوه بر این، 
قطعی برق، اشـــباع لینک های اینترنت 
محدودیـــت   بین الملـــل،  ســـطح  در 
در برخـــی از پلتفرم هـــای بین المللـــی 
و اســـتفاده اکثـــر کاربـــران از ابزارهـــای 
فیلترشـــکن و وی پـــی ان، هریـــک بـــه 
نوعی باعث ایجـــاد اختلال در ارتباطات 
شـــده و در نهایـــت بر کیفیـــت ارتباطی 
تأثیرگذارند که دربـــاره هر کدام می توان 

بحـــث کرد.
از نبود توسعه بهنگام و عدم 

سرمایه گذاری اپراتورها گفتید. 
راهکار این توسعه بهنگام را 

افزایش تعرفه می دانید؟
موضـــوع افزایـــش تعرفه، درخواســـت 
همیشـــگی اپراتورهای ارتباطـــی بوده و 
مبنای آن را نیز افزایش هزینه هایشـــان 
می داننـــد. بـــا توجه بـــه اینکـــه بیش از 
۶5 درصد هزینه هـــای اپراتورها ارزی ولی 
درآمدشـــان، ریالی است، معتقدند باید 
بـــه طور متناســـب، افزایـــش درآمد هم 
داشـــته باشـــند تا بتوانند به نوســـازی و 
توســـعه زیرســـاخت های خود بپردازند. 
درهمیـــن راســـتا هـــم نامـــه ای مبنی بر 
درخواســـت افزایش 75درصدی تعرفه 
بـــه رگولاتوری ارســـال کرده اند کـــه ما به 
جد در برابـــر این رقم ایســـتاده و به آنها 
اعلام کرده ایم که ایـــن عدد قابل قبول 
نیســـت و درصورت افزایش خودســـرانه 
تعرفه، جریمه های ســـنگینی در انتظار 
آنها خواهـــد بود. هرچنـــد محل اصلی 
درآمـــد اپراتورهـــای ارتباطـــی، افزایـــش 
تعرفـــه اینترنـــت و ســـایر تعرفه هـــای 
ارتباطـــی اســـت ولی مطمئناً معیشـــت 
مـــردم و توجه به رضایـــت عمومی، برای 
مـــا اهمیـــت زیـــادی دارد و در هـــر گونه 
افزایـــش احتمالی تعرفـــه، این موضوع 
حتمـــاً مد نظر قـــرار خواهـــد گرفت. ما 
ایـــن اطمینـــان را بـــه مـــردم می دهیم 
که ســـازمان تنظیـــم مقـــررات، مدافع 
حقوق مـــردم در حوزه ارتباطات اســـت 
و ســـامانه های ارتباطی و ابزارهای پایش 

نظارتـــی نیـــز بـــا ایـــن هـــدف در اختیار 
مـــردم قـــرار داده شـــده کـــه یک حس 
خـــوب برای کاربران ایجاد شـــود. امروزه 
دسترســـی به فضای ارتباطی در کشـــور، 
دیگـــر یـــک فضـــای لاکچـــری و لوکس 
نیســـت و بـــه عنـــوان یـــک نیـــاز اصلی 
در حوزه هـــای اجتماعـــی، فرهنگـــی، 
آموزشـــی، اقتصـــادی و... محســـوب 
می شـــود. درهمین راســـتا طی جلسات 
مختلفی که با اپراتورها برگزار شـــده، در 
حال طراحی چند ســـناریو هستیم تا با 
تغییر منصفانه تعرفه، هیچ فشـــاری به 
مـــردم نیاید و معیشـــت آنهـــا نیز تحت 
تأثیر قـــرار نگیـــرد، همچنیـــن اپراتورها 
نیز بتوانند به واســـطه آن، برای توســـعه 

زیرســـاخت های خود اقـــدام کنند. 
کاربران معتقدند با وجود افزایش 
تعرفه در سال 1402، هیچ افزایش 

کیفیتی احساس نکرده اند. چه 
تضمینی وجود دارد که بعد از 

افزایش تعرفه در سال  جاری، 
شاهد افزایش کیفیت شبکه 

ارتباطی کشور باشیم؟
بلـــه به نکتـــه دقیـــق تناســـب افزایش 
تعرفه با تعهد اپراتورهای ارتباطی اشـــاره 
کردید. ما قطعاً به دنبال افزایش تعرفه، 
تعهدات پروانـــه ای اپراتورهای ارتباطی را 
زیـــر ذره بین قرار می دهیـــم و در صورت 
عدم انجام تعهـــد، برخوردهـــای لازم از 
جملـــه جریمـــه یا حتـــی ابطـــال پروانه 
صـــورت خواهد گرفت. ایـــن رصد دائماً 
از طریـــق ســـازمان تنظیـــم مقـــررات و 
ارتباطات رادیویـــی، گزارش های مردمی 
و ابزارهـــای پایش فنی صـــورت می گیرد 
و در قالب نظارت هـــای آنلاین از طریق 
دسترسی کارشناســـان به داشبوردهای 
مدیریتی و داشـــبوردهای شاخص های 
فنـــی اپراتورهـــا، پایش انجام می شـــود. 
همچنین هرجا که اپراتورها نســـبت به 
تعهدات پروانه ای خود کم کاری داشـــته 
باشـــند با آنهـــا برخورد قاطع می شـــود. 
معتقدیم اگر اپراتور بـــه همان تعهدات 
پروانـــه ای ملـــزم باشـــد و آنهـــا را انجام 
دهـــد، مـــردم حتمـــاً رضایـــت خواهند 

داشت.
بـــه هـــر حـــال واقعیـــت این اســـت که 
برای چندین ســـال سیاســـت سرکوب 
تعرفه وجود داشـــته و بـــه اپراتورها اجازه 
داده نشـــده که طبق یک روال منطقی و 
متناســـب با افزایش کیفیـــت و افزایش 
خدمت رســـانی بـــه کاربر، تعرفه شـــان 
افزایش یابـــد. وقتی این تعـــادل به هم 

می خـــورد کیفیت افـــت می کند.
به تأثیر قطعی برق بر کیفیت شبکه 

اشاره کردید. چه برنامه ای برای 
مواجهه با این موضوع دارید؟

 یکـــی از چالش های شناســـایی شـــده، 
موضوعـــات مرتبـــط بـــا ناتـــرازی انرژی 
بوده که ســـربار آن، خـــودش را در حوزه 
ارتباطات نشـــان می دهـــد. قطعی برق 
تأثیـــر مســـتقیمی بر کیفیـــت خدمات 
ارتباطی دارد. عواملـــی مثل بی کیفیت 
بـــودن باتری ها، آســـیب بـــه تجهیزات 
ذخیـــره انـــرژی بـــه دلیل قطـــع و وصل 

مکرر برق، ســـرقت باتری هـــا در برخی 
نقاط کشـــور و عـــدم توجیـــه اقتصادی 
بـــرای اپراتورهـــا جهـــت به روزرســـانی 
باتری هـــا، باعث می شـــود ســـایت های 
ارتباطـــی در زمـــان قطعـــی بـــرق، از کار 
بیفتند که این موضوع نارضایتی و گلایه 
جدیدی برای کاربران ایجاد کرده است. 
معمـــولاً تجهیـــزات باتری و ذخیره ســـاز 
انرژی برای مواقع اضطراری و ســـاپورت 
فنـــی تجهیـــزات طراحـــی شـــده اند، نه 
تأمین ناترازی برق کـــه این موضوع هم 
در دنیا اســـتانداردی دارد. در این زمینه 
هم برنامه ریـــزی کرده ایم تا با نوســـازی 
باتری های پشتیبان سایت ها و دریافت 
تعهدات مشـــخص از اپراتورهـــا، در این 
زمینه، مشـــکل را تا حد قابل قبولی حل 
کنیم. دولت نیز قرار اســـت با اولویت و 
به سرعت، مساعدت هایی برای تأمین 
باتری هـــای باکیفیـــت انجـــام دهـــد. با 
الزام ســـازمان تنظیم مقررات، اپراتورها 
برنامه مشخصی  برای تأمین باتری های 
پشـــتیبان ســـایت ها ارائه کرده اند و این 

موضـــوع در تعهدات آنها قـــرار دارد.  
از اشباع لینک های اینترنت 

در سطح بین الملل)اپ لینک 
اینترنت بین الملل کشور( به 

عنوان یکی از مشکلات یاد کردید. 
چه اقداماتی در این زمینه انجام 

شده است؟
یکـــی از چالش هـــای شناسایی شـــده، 
کمبـــود ظرفیت اینترنت کشـــور بود که 
در زمان های اوج ترافیک، باعث اشـــباع 
لینک هـــا می شـــد. بدین ترتیـــب برای 
حل این مشکل، اقداماتی برای افزایش 
خریـــد ظرفیت هـــای جدیـــد اینترنت 
بین الملل انجام شد. شرکت ارتباطات 
زیرســـاخت با برنامه ریزی دقیق، بیش 
از یـــک ترابیت بر ثانیـــه ظرفیت جدید 
خریـــداری کـــرد و این مشـــکل عمـــلاً با 
یک برنامه ریزی مشـــخص برطرف شد 
که ایـــن اقدام به بهبود کیفیت خدمات 
در بخش بین الملل کمک کرده اســـت. 

اعمال محدودیت ها و استفاده 

گسترده از فیلترشکن ها و VPN ها 
چه تأثیری بر کیفیت اینترنت 
داشته و چه راهکاری برای آن 

دارید؟
یکـــی از موضوعاتـــی کـــه در ارزیابـــی 
وضعیت شـــبکه شناسایی شـــد، اثرات 
ناشـــی از برخی محدودیت های اعمال 
شـــده در برخی پلتفرم های بین المللی 
و به تبـــع آن، اســـتفاده اکثر کاربـــران از 
ابزارهـــای فیلترشـــکن و VPN بـــود. در 
حال حاضر بیـــش از ۸۰ درصد کاربران از 
ابزارهای فیلترشـــکن استفاده می کنند 
که ایـــن ابزارها علاوه بر ایجـــاد اختلال 
در ارتباطات، آســـیب های امنیتی مانند 
نصـــب بدافزارهـــا و افزایـــش حمـــلات 

ســـایبری را به دنبـــال دارند.
برای حل این مشـــکل هـــم برنامه های 
مختلفی در شـــورای عالی فضای مجازی 
مطرح شد و ســـرانجام در فاز اول طرح 
گام بـــه گام رفـــع فیلترینـــگ، 2 پلتفرم  
بین المللـــی رفـــع فیلتر شـــدند که این 
امـــر منجر بـــه کاهـــش هرچنـــد اندک 
اســـتفاده  کاربـــران از VPN شـــد. ایـــن 
موضـــوع همچنان بـــا جدیت از ســـوی 
وزارت ارتباطـــات درحال پیگیری اســـت 
و جلســـات طبـــق برنامـــه زمان بنـــدی 
مشخص شده و مرحله بندی ادامه دارد 
تا با ایجاد تفاهم در میان تصمیم گیران 
عـــلاوه بر ارتقـــای حکمرانـــی قانونمند، 
گشـــایش های جدیدی اتفـــاق بیفتد. 

گفته می شود که بخشی از 
اختلالات اینترنت هم به تداخلات 
فرکانسی بازمی گردد. این موضوع 

چگونه بر کیفیت شبکه اثر 
می گذارد؟

از مشـــکلات شناســـایی  یکـــی  بلـــه. 
شـــبکه،  کیفیـــت  بحـــث  در  شـــده 
موضـــوع تداخـــلات فرکانســـی ناشـــی 
از نصـــب دســـتگاه های غیراســـتاندارد 
 )r e p e a t e r ( ی ه هـــا رکنند تکرا و 
غیرمجـــاز اســـت کـــه کیفیـــت شـــبکه 
را مختـــل می کننـــد. برخـــی کاربـــران 
بـــرای جبـــران کمبود پوشـــش شـــبکه 

درون ســـاختمان، تقویـــت کننده های 
غیرمجاز خریداری و اســـتفاده می کنند 
که به دلیل غیراستاندارد بودن، تداخل 
فرکانسی ایجاد می کنند. این تجهیزات 
بـــه دلیـــل قیمـــت پایین تر نســـبت به 
تکرارکننده هـــای اســـتاندارد، در بـــازار 
رایج شـــده اند که ما در حال شناســـایی 
و جمـــع آوری ایـــن تجهیزات هســـتیم. 
همچنیـــن محدودیـــت در اســـتفاده از 
همه منابع فرکانسی کشور بویژه برخی 
فرکانس هـــای بـــا ارزش، چالـــش دیگر 
ماســـت. این فرکانس ها، فرکانس های 
مهم و پراثـــر حوزه ارتباطات محســـوب 
می شـــوند که بـــا ضریب های نفـــوذ بالا 
و پهنای باند مناســـب، می تـــوان از آنها 
بـــرای حل مشـــکلات موجود اســـتفاده 
کـــرد. همانگونـــه کـــه در اینترنت ثابت 
کـــه بـــرای توســـعه آن از ســـیم، کابل و 
فیبـــر اســـتفاده می کنیـــم، ظرفیـــت 
اصلی توســـعه اینترنـــت ســـیار و منبع 
ارتباطـــی در حـــوزه ارتباط بی ســـیم هم 
فرکانس است. به همین دلیل در حال 
مذاکـــره و تعامل بـــا نهادهایی همچون 
صداوســـیما هســـتیم تـــا بـــا مدل های 
مشـــارکتی، بتوانیم از ایـــن فرکانس ها 
برای توســـعه ارتباطات ســـیار اســـتفاده 

  . کنیم
 گاهی کاربران کاهش ناگهانی 

کیفیت اینترنت را در نتیجه 
تخریب سایت های ارتباطی تجربه 

می کنند چرا این اتفاق می افتد؟
یکی از موارد شناســـایی شـــده در بحث 
کیفیـــت اینترنـــت، برخـــی احـــکام و 
تداخلات بین دســـتگاهی مانند احکام 
قلـــع و قمع اســـت کـــه شـــهرداری ها یا 
برخـــی محاکم قضایی برای ســـایت های 
ارتباطـــی صـــادر می کننـــد. گاهـــی هم 
بـــه دلیـــل چهارچوب هـــای قانونـــی و 
اســـتانداردهای برخی دســـتگاه ها مانند 
ســـازمان محیط زیســـت و انرژی اتمی، 
مـــا در بخـــش ارتباطـــات بـــرای ایجاد و 
نصب ســـایت دچار مشکلاتی می شویم. 
بـــه عنوان مثـــال مالک یک ســـاختمان 

حکم قلع و قمع یک ســـایت را می گیرد 
و دســـتگاه مربوطـــه هـــم بلافاصلـــه 
حکـــم را اجـــرا می کند بـــه ایـــن ترتیب 
خانوارهـــای ســـاکن در آن محـــدوده تا 
شـــعاع یـــک کیلومتـــر از دسترســـی به 
اینترنت و شـــبکه، محروم می شـــوند و 
نارضایتی هایـــی ایجاد می شـــود. به طور 
متوسط سالانه برای بیش از هزارسایت 
حکم قلع و قمع صادر می شـــود و بخش 
مهمـــی از اشـــکالات کیفیـــت اینترنت، 
ناشـــی از همین موضـــوع اســـت. ما در 
حال پیگیری با محاکـــم قضایی، دولت 
و شـــهرداری ها هســـتیم تا این احکام با 
تدبیر خاص و به گونه ای اجرا شـــوند که 
تا زمان احداث ســـایت جدید، ســـایت 
قبلی قلع و قمع نشـــود و شاهد اختلال 
در ســـرویس دهی به کاربران نباشـــیم. 

وضعیت شرکت مخابرات ایران و 
نقش آن در بهبود کیفیت شبکه 

چگونه است؟
 شـــرکت مخابـــرات ایـــران کـــه قبـــلاً در 
بدنـــه وزارت ارتباطـــات بـــوده و به دلیل 
خصوصی ســـازی از این بدنه جدا شـــده، 
بـــه دلیل مشـــکلات فنـــی و تجـــاری، با 
چالش هایـــی مواجـــه بوده اســـت. این 
موضـــوع از ابتدای دولـــت چهاردهم در 
دســـتور کار وزارتخانه قرار گرفته است و 
امیدواریم بتوانیم با همراهی و همکاری 
مناســـب با شـــرکت مخابرات ایـــران، از 
ظرفیـــت بـــزرگ مجموعه مخابـــرات در 
حوزه زیرســـاخت و توســـعه فیبـــر نوری 
اســـتفاده کنیم. اقدامات خوبی در این 
زمینـــه انجام شـــده و امیدواریم با تداوم 
این همکاری، کیفیت شبکه بهبود یابد.
یکی از وعده های وزارت ارتباطات، 
توسعه فیبرنوری به عنوان تدبیری 
برای افزایش کیفیت اینترنت بوده 

است ولی کاربران از پیشرفت آن 
رضایت ندارند. اکنون این پروژه در 

چه مرحله ای قرار دارد؟
 پـــروژه فیبر نوری منازل و کســـب وکارها 
یکـــی از برنامه های کلیدی بـــرای بهبود 
کیفیت اینترنت اســـت، ما هم بشدت 
پیگیر این موضوع هســـتیم و در دستور 
کار وزارت ارتباطـــات قـــرار دارد هرچنـــد 
مشـــکلاتی هـــم در ایـــن مســـیر وجـــود 
داشـــته اســـت. درحال حاضر مشکلات 
و موانـــع قانونـــی مثل تبدیل حســـاب 
فیبـــر نـــوری بـــه صنـــدوق فیبـــر نوری 
برطـــرف شـــده اســـت. به دلیـــل وجود 
این مشـــکلات، ما منابعی که در اختیار 
داشـــتیم را نمی توانســـتیم برای توسعه 
شـــبکه، در اختیار اپراتورهـــای ارتباطی 
قرار دهیم ولی با تشـــکیل صندوق، این 
مشکل برطرف شد. اساسنامه صندوق 
در دولـــت تصویب و در شـــورای نگهبان 
تأیید شـــده اســـت و بعد از حدود ۸ ماه 
توقف در پرداخت مشـــوق ها به واسطه 
این مانع قانونی، بتازگی اولین پرداخت  
مشـــوق به اپراتورها انجام شـــده است. 
هدف مـــا، ایجـــاد 2۰ میلیون پوشـــش 
فیبر نوری تا پایان برنامه هفتم توســـعه 
اســـت و اپراتورها موظفنـــد در مناطقی 
که پوشـــش ایجاد شـــده، ظرف یک ماه 

اتصـــال را بـــرای کاربـــران فراهـــم کنند. 
مطمئناً این پروژه تأثیر چشـــمگیری بر 
بهبود تجربه کاربران از افزایش ســـرعت 

و کیفیت اینترنت خواهد داشـــت.
 عملکرد اپراتورها در این زمینه هم دائم 
رصد می شـــود و درصورتی کـــه اپراتور در 
زمان مقرر پوشـــش را بـــه اتصال تبدیل 
نکنـــد، جریمه می شـــود و کاربـــران هم 
می توانند شـــکایات خود در زمینه فیبر 

نوری را در ســـامانه ۱۹5 ثبت کنند.
توسعه اینترنت 5G در کشور کندتر 

از انتظار کاربران و وعده ها پیش 
رفته، موانع این توسعه چه بوده 

است و واگذاری فرکانس های مورد 
نیاز این فناوری، تا چه حد می تواند 

بر کیفیت شبکه تأثیرگذار باشد؟
در جلســـاتی کـــه بـــه منظـــور ارزیابـــی 
وضعیت شـــبکه برگـــزار شـــد، موانع و 
چالش های توســـعه 5G شناسایی شد 
که یکـــی از آنها، واگـــذاری فرکانس های 
اختصاصی مـــورد نیـــاز اینترنت نســـل 
پنجم ســـیار بود که با تدبیر لازم، موانع 
برطـــرف شـــد و 2بانـــد فرکانســـی ۳۶۰۰ 
و ۳7۰۰ مگاهرتـــز واگذار شـــد کـــه تأثیر 
بســـیاری در افزایـــش کیفیـــت اینترنت 
خواهـــد داشـــت. همچنیـــن برخـــی از 
 5G برندهای گوشی، لایسنس اینترنت
را روی گوشـــی های وارد شـــده به کشور 
فعـــال نکـــرده بودند کـــه ما بـــا دعوت 
از نماینـــدگان ایـــن برندها در ســـازمان 
تنظیـــم مقررات، تعاملاتی بـــا آنها برقرار 
کردیـــم و طبق یـــک برنامـــه زمانبندی 
5Gمشـــخص، تقریبـــاً دسترســـی بـــه
بـــرای همـــه گوشـــی هایی کـــه قابلیت 
پشتیبانی از 5G را دارند، فعال می شود. 
همچنین فرکانـــس ۱5۰۰ مگاهرتز را برای 
 FTT 5Gیعنـــی بـــرای لایـــه دسترســـی 
شـــبکه FTTH مبتنـــی بر نســـل پنجم و 
به صورت بی ســـیم اختصـــاص دادیم و 
در کمیســـیون تنظیم مقـــررات مصوب 
کردیم و در اختیـــار اپراتورها قرار دادیم.

با مجموع اتفاقاتی که در دولت 
چهاردهم در حوزه ارتباطات رقم 

خورده، چشم انداز شما برای 
بهبود کیفیت اینترنت در آینده 

نزدیک چیست و کاربران دقیقاً چه 
زمانی منتظر اینترنت باکیفیت، 

پرسرعت و بدون اختلال باشند؟
اولویـــت وزارت ارتباطـــات در ۸ مـــاه 
گذشـــته ابتـــدا شـــناخت مشـــکلات و 
چالش هـــا و ســـپس برنامه ریـــزی برای 
حـــل آنهـــا بـــوده اســـت. مشـــکلاتی در 
حوزه اینترنـــت بین الملل زیرســـاخت 
کـــه در اختیـــار وزارتخانه قرار داشـــت، 
در همان ابتدا حل شـــد و مـــواردی هم 
که فراتـــر از دولـــت بـــوده، در مراجع و 
مراکـــز تصمیم گیـــری مرتبـــط، طرح و 
پیگیری شـــده و طبق یـــک برنامه ریزی 
پیـــش  بنـــدی،  زمـــان  و  مشـــخص 
مـــی رود. ما در توســـعه ارتباطـــات و رفع 
مشـــکلات موجـــود، 2 رویکـــرد اصلـــی 
توســـعه نســـل پنجم ارتباطات و توسعه 
فیبر نوری منـــازل و کســـب و کارها را در 
نظر داشـــته ایم و طبـــق برنامه ریزی ها، 
پیش بینی می کنیم با پیشـــرفت در این 
دو حوزه، طـــی ماه های آینـــده، کاربران 
بهبود محسوســـی در کیفیـــت اینترنت 
تجربـــه کنند. ســـرعت های فعلـــی زیر 
۱۰-۱5 مگابیت بر ثانیه در برخی مناطق، 
با اتصال فیبر نـــوری و 5G بـــه ۱۰۰، 2۰۰ یا 
حتی 5۰۰ مگابیت بر ثانیه خواهد رســـید 
و عمـــلاً کاربـــر با یـــک تجربـــه متفاوت 

روبـــه رو خواهد شـــد.
 امـــا ذکر ایـــن نکتـــه ضروری اســـت که 
حل کامل مشـــکلات چندساله، زمان بر 
اســـت ولی با توجه به اینکه اقدامات ما 
شـــروع شـــده، مردم بزودی نتایج آن را 
خواهنـــد دید. ســـازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی مدافع حقوق مردم 
است و با پایش مستمر شبکه و جریمه 
اپراتورهـــای متخلـــف، تـــلاش می کنیم 
رضایت عمومی را جلب کنیم. معتقدیم 
که دسترســـی بـــه اینترنت، امـــروز یک 
نیاز اساســـی در همه حوزه های زندگی، 
از اقتصـــاد تا فرهنگ اســـت و بـــا ظهور 
فناوری هایـــی مثـــل هـــوش مصنوعی، 

اهمیت آن بیشـــتر هم خواهد شـــد. 
وضعیت اینترنت روستایی چگونه 

است و چرا با وجود گزارش های 
پوشش بالا، همچنان نارضایتی 

وجود دارد؟
روســـتایی مجـــری  اینترنـــت  البتـــه   
جداگانه ای در وزارتخانه دارد اما می توان 
گفـــت ایـــن هـــم از موضوعـــات بســـیار 
جالـــب اســـت. در پایـــان هـــر دولتـــی، 
 ۹۰ بـــالای  از پوشـــش  گزارش هایـــی 
درصـــدی روســـتاها ارائـــه می شـــود، اما 
وقتـــی ارزیابـــی می کنیـــم، می بینیـــم 
همچنـــان نارضایتی وجـــود دارد. دلیل 
آن بی صداقتـــی مدیران وقت نیســـت.

کاربـــران  نیـــاز  تغییـــر  بـــه   موضـــوع 
بازمی گـــردد که نیـــاز آنها دیگـــر فقط به 
تماس تلفنی یـــا اینترنت پایـــه محدود 
نمی شـــود، بلکه به عنـــوان مثال انتظار 
آنها اینترنت پرســـرعت 4G اســـت. این 
افزایـــش تقاضـــا باعـــث می شـــود کـــه 
پوشـــش قبلی دیگر پاســـخگو نباشـــد. 
بـــرای حل این مشـــکل هم ما مـــدام در 
حـــال طراحـــی جدیـــد و تأمیـــن منابع 
برای به روزرسانی شـــبکه های روستایی 
هســـتیم تـــا این شـــکاف برطرف شـــود 
و هرچـــه زودتر شـــاهد تحقـــق عدالت 

ارتباطی باشـــیم.

کیفیـــت اینترنـــت و اختلال هـــای گاه و بیـــگاه، یکـــی از پرتکرارترین گلایه شـــهروندان در حوزه ارتباطات اســـت و بـــا توجه به اینکه یکـــی از وعده های دکتـــر پزشـــکیان در دوران مبـــارزات انتخاباتی، افزایش 
کیفیـــت اینترنـــت و به تبع آن، توســـعه اقتصاد دیجیتال بود، بیشـــترین انتظار کاربران از دولت هم داشـــتن ارتباط پایدار و پرســـرعت اســـت؛ موضوعی کـــه از عوامل مختلفی همچون عدم توســـعه بهنگام 
زیرســـاخت های شـــبکه، فیلترینگ و اســـتفاده مداوم کاربـــران از VPN و... تأثیر می گیرد و البته رفع اختلالات ناشـــی از این موانع هم چندان ســـاده نیســـت. حمید فتاحی، معاون وزیـــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و رئیس ســـازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در گفت و گو با »ایران«، از تلاش ها در دولت چهاردهم برای ارزیابی وضعیت شـــبکه، شناســـایی و احصای مشـــکلات موجود و ارائه راهکارهایی 

بـــرای توســـعه ارتباطی خبر داد و یادآور شـــد با اتفاقاتی که رقم خورده، چشـــم انداز مناســـبی برای بهبود کیفیـــت اینترنت در آینده نزدیـــک وجود دارد.
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گفت و گو

طی جلسات 
مختلفی که 

با اپراتورها 
برگزار شده، در 

حال طراحی 
چند سناریو 
هستیم تا با 

تغییر منصفانه 
تعرفه، هیچ 

فشاری به 
مردم نیاید و 
معیشت آنها 

نیز تحت تأثیر 
قرار نگیرد، 

همچنین 
اپراتورها نیز 

بتوانند به 
واسطه آن، 

برای توسعه 
زیرساخت های 

خود اقدام 
کنند

در فاز اول 
طرح گام 

به گام رفع 
فیلترینگ، 

2 پلتفرم  
بین المللی 

رفع فیلتر 
شدند. این 

موضوع 
همچنان با 

جدیت از 
سوی وزارت 

ارتباطات 
درحال 

پیگیری است 
و جلسات 

طبق برنامه 
زمان بندی 

مشخص شده 
و مرحله بندی 
ادامه دارد تا با 

ایجاد تفاهم 
در میان 

تصمیم گیران 
علاوه بر 

ارتقای 
حکمرانی 
قانونمند، 

گشایش های 
جدیدی اتفاق 

بیفتد

درحال حاضر 
مشکلات و 

موانع قانونی 
مثل تبدیل 

حساب فیبر 
نوری به 

صندوق فیبر 
نوری برطرف 

شده است. به 
دلیل وجود 

این مشکلات، 
ما منابعی 

که در اختیار 
داشتیم را 

نمی توانستیم 
برای توسعه 

شبکه، 
در اختیار 

اپراتورهای 
ارتباطی قرار 

دهیم ولی 
با تشکیل 
صندوق، 

مشکل 
برطرف شد

قطعی 
برق تأثیر 

مستقیمی 
بر کیفیت 

خدمات 
ارتباطی 

دارد. در این 
زمینه هم 

برنامه ریزی 
کرده ایم تا 
با نوسازی 
باتری های 

پشتیبان 
سایت ها 

و دریافت 
تعهدات 

مشخص از 
اپراتورها، در 

این زمینه، 
مشکل را تا 

حد قابل 
قبولی حل 

کنیم


